



LIBRARIES

UNIVERSITY OF WISCONSIN-MADISON

Peace talks (Royal Lao Government and Neo Lao Hak Xat). 1973-02

[s.l.]: [s.n.], 1973-02

<https://digital.library.wisc.edu/1711.dl/JGE6ZSFWB5V6X8K>

This material may be protected by copyright law (Title 17, US Code).

For information on re-use see:

<http://digital.library.wisc.edu/1711.dl/Copyright>

The libraries provide public access to a wide range of material, including online exhibits, digitized collections, archival finding aids, our catalog, online articles, and a growing range of materials in many media.

When possible, we provide rights information in catalog records, finding aids, and other metadata that accompanies collections or items. However, it is always the user's obligation to evaluate copyright and rights issues in light of their own use.

double

17c aban

3-2-73

3 FEB 1973

ບົດ ປະ ກອ ບ ລ ຳ ຕ ຫິ ນ

ຂອງ ທ່ານ ເຈົ້າສຸກ ວົງສິກ, ຮອງຫົວໜ້າ ຄະນະພູແຜນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ,
ກ່າວໃນວາລະປະຈຸນ ເທື່ອທີ ໑໗, ວັນທີ ໖/໒/໑໙໗໓.

ບັນດາທ່ານ,

ພວກເຮົາໄດ້ປະຈຸນກັນມາເອດດຽວນີ້ ລວມທັງໝົດ ເປັນ ໑໗ ຄັ້ງກັບເທື່ອນີ້ ມາຮູ້ໃນກຳນົດເວລາ ເກີດ
໔ ເດືອນ. ຈຸດປະສົງຂອງກອງປະຈຸນພວກເຮົາ ແມ່ນແນໃສ່ ປຸດເຈົ້າການແຊກແຊງ ຮຸກຮານ ຂອງ ຈັກກະພັດອາເມ
ລິກາຢູ່ໃນລາວ ເຮັດໃຫ້ປະເທດລາວເຮົາ ມີສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ຄຸ້ນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ
ອັດທະນາຊາດອມ. ວິທີແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບພວກເຮົາ ເຮົາເປັນພັນຖານ ແຫ່ງການເປີກສາທາລິກັນນັ້ນ
ແມ່ນວິທີການ ການເມືອງ ໕ ທີ່ແນວລາວຮັກຊາດ ໄດ້ປະກາດອອກ ໃນວັນທີ ໖/໓/໑໙໗໐. ໃນວາລະປະຈຸນຄັ້ງ
໔ ທີ່ວັນທີ ໑໗/໑໐/໑໙໗໒, ຄະນະພູແຜນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ກໍ່ໄດ້ສະເໜີ ແລະ ຈຸດປະສົງວິທີການ ການ
ເມືອງ ໔ ຂຶ້ນ ຢ່າງລະອຽດ ແລະ ໄດ້ຊັກຊວນຝ່າຮພວກທ່ານ ພ້ອມກັນເປີກສາທາລິກັນ ເຂົ້າເຂົ້າໃນ ເພື່ອໄປເຖິງບ່ອນ
ຕົກລົງກັນໄດ້ ກ່ຽວກັບການຢຸດຍິງ ແລະ ບັນດາບັນຫາການເມືອງ ເພື່ອຮັບປະກັນການ ພັ້ນຟູ ສັນຕິພາບ ແລະ ປະຕິບັດ
ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ. ຢູ່ໃນການພົບປະວົງແລຍ ທ່າວມ່ວງນາມ, ຝ່າຮພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ເຈລະຈາ ກັບ
ພວກທ່ານ ຢ່າງຈິງໃຈ ແລະ ເຄັ່ງຄັນ, ແລະ ໃນວັນທີ ໖/໒ ນີ້ຂອງ ທ່ານ ພູມີ ວົງວິຈິດ ທີ່ເປີກສາພິເສດ ຂອງຄະ
ນະພູແຜນ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ທັງເປັນຕົວແທນ ສູນອຳນາດເຕີມ ຂອງສະເລັດເຈົ້າ ສຸພານຸວົງ ປະທານ ຄະນະກຳນະ
ການ ສູນກາງແນວລາວຮັກຊາດ ກໍ່ໄດ້ກັບມາວຽກງານຕົວອິດເທື່ອໜຶ່ງ ເພື່ອຈຸກຢູ່ ການແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ ໂດຍສັນຕິ
ຕິ ໃຫ້ໄວເຂົ້າຕໍ່ນອກ. ອັນນັ້ນ ກໍ່ເປັນສັນຍາລັກອັນໜຶ່ງ ທີ່ສະແດງເຖິງຄວາມຈິງໃຈ ຂອງຝ່າຮພວກຂ້າພະເຈົ້າ ທີ່
ຢາກແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ໂດຍສັນຕິຕິ ໃຫ້ໄດ້ໝັ້ນ. ແຕ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຍັງສິ່ງເກດເຫັນວ່າ ຝ່າຮພວກທ່ານ ຈຳພັດ
ຍັງບໍ່ຕັ້ງໃຈ ເປີກສາທາລິຢ່າງເຄັ່ງຄັນແທ້ຈິງ ກັບພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກ່ຽວກັບ ເນື້ອແຕ່ ຂອງວິທີການແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ
ແລະ ບໍ່ຫັນຕອບສະໜອງ ຂໍສະເໜີ ອັນຖືກຕ້ອງ ແລະ ສົມເຫດສົມຜົນ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຢູ່ໃນການພົບປະວົງແລຍ
ນັ້ນ ຢ່າງຕັ້ງໜ້າ ແລະ ຈະແຈ້ງ.

ໃນຂະນະດຽວກັນນັ້ນ, ພວກທ່ານຊຳສິນຮູ້ ເປັນໃຈປ່ຽນໃຫ້ ອາເມລິກາ ເພີ່ມທະວີສົງຄາມຮຸກຮານລາວ ຂຶ້ນ
ຊັກໄຊ. ຫຼັກຖານຕົວຈິງ ກໍ່ຄື ໃນເວລາພົບປະກັບ ມາຮູ້ພົນ ແຮກ ແລະ ຮອງປະທານາທິບໍດີ ອັກນິວ ຂອງອາເມລິກາ
ນັ້ນ, ວົງການທະຫານ ຝ່າຮວຽກງານ ໄດ້ມີການເປີກສາທາລິກັນ ຢ່າງຂຸ່ນຂຸ່ນ ກ່ຽວກັບ ແຜນການເລື່ອນໄຫວ ທາງດ້ານ
ການທະຫານ ຢູ່ສະໜາມຮົບຕ່າງໆ ໃນລາວ. ເຮືອບິນ ປຸດທະສາດ ເບ-໕໒ ກໍ່ໄດ້ເພີ່ມທະວີການຖິ້ມລະເບີດ ຢ່າງຮ້າງ
ກາດ ແລະ ປ່າເຖື້ອນ ລົງໃນເຂດ ທົ່ງໄຫຫີນ, ແລະ ຊຽງຂວາງ. ເຮືອບິນສູ້ຮົບ ຂອງກອງທັບອາກາດ ອາເມລິກາ
ທີ່ຍິນຈາກດິນໄຫ, ແລະ ຈາກ ກອງທັບເຮືອ ອາເມລິກາ ກໍ່ເຕົ້າໂຮມກັນ ມາຖິ້ມລະເບີດຍິງທຳລາຍ ລ້າງຜາມແຜ່ນດິນ
ລາວ ຢ່າງຮ້າງແຮງ ເພີ່ມຂຶ້ນເລື້ອຍໆ. ພ້ອມກັນນັ້ນ ທະຫານໄທກໍ່ຫຼັງໄຫຼເຂົ້າລາວ ເປັນຈຳນວນຫຼວງຫຼາຍ, ເປັນການ
ເພີ່ມຈຳນວນ ກຳລັງປະຈັນຍາມ ຂອງ "ທິດສະດີ ນິກເຊີນ" ໃຫ້ຫຼາຍຂຶ້ນ. ອັນນີ້ ເປັນການໜີບເຕັ້ງ ແລະ ຊູ່ຂັ້ນທາງ

ທາງດ້ານທະຫານ ຂອງອາເມລິກາ ແລະ ຝ່າຣ໌ວຽງຈິນ ຕໍ່ບັນດາກຳລັງອັກຊາດໂດຣກົງ. ທັງເປັນການປ່ຽນໄຫວພວກກຳ
ອຳນາດ ປະຕິການໄທ ສອຽໂອກາດ ພ້ອມຢູ່ "ລັດທິໄທໄທຣ" ຂອງພວກເຮົາ ຢູ່ໃນລາວຄືນໃໝ່.

ແຕ່ວ່າ ບັນດາການກະທຳ ທີ່ເປັນການເຜີນທະວີສົງຄາມດັ່ງກ່າວນັ້ນ ມີນ້ອຍສາມາດຈະເຮັດໃຫ້ ສະຖານະການ
ແລະ ກົດເກນ ແຫ່ງການປະລາໄຊ ຂອງອາເມລິກາ ຢູ່ສະໜາມຮົບ ໃນອິນດູຈີນ ແລະ ໃນລາວ ປ່ຽນແປງໄປໄດ້ຢ່າງ
ເດັດຂາດ, ອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືຢູ່ແກ້ວສົງຄາມ ທີ່ບໍ່ມີຄວາມຫວັງນັ້ນ ໃຫ້ຍົດຍາວໄປເທົ່າໃດ, ພວກເຮົາກໍຍັງຈະ
ຖືກປະລາໄຊໝັ້ນກວ່າເກົ່າຂຶ້ນຕໍ່ອັກຊາດນັ້ນ.

ສະພາບການ ຂອງອິນດູຈີນ ແລະ ຂອງປະເທດເຮົາ ໄດ້ມີການຫັນປ່ຽນ ມາມີບັນຍາຍະແຈ້ງຄື ຈັກກະພັດອາ
ເມລິກາ ພູຮຸກຮາມ ໄດ້ປະລາໄຊ ແລະ ຈຳຕ້ອງຢູ່ເຮົາສົງຄາມຮຸກຮາມ ຂອງເຮົາ ແລະ ຈຳຕ້ອງຖອນໜີ ອອກຈາກ
ຫວຽດນາມ ແລະ ອິນດູຈີນ. ສະພາບການອັນນີ້ ມັນສົ່ງຜົນສະທ້ອນອັນດີ ມາໃຫ້ພວກເຮົາແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວເຮົາ ສະ
ດວກຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ. ດັ່ງນັ້ນ ພວກຂ້າພະເຈົ້າຈຶ່ງເຫັນວ່າ ຝ່າຣ໌ພວກທ່ານ ກໍຄວນສະແດງຄວາມຈິງໃຈ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນ
ຫາລາວ ຕາມທີ່ພວກທ່ານເຄີຍເຮົາ ນັ້ນອອກມາໃຫ້ເຫັນ ໃນຕົວຈິງ ໂດຣສ່ວນກັບຝ່າຣ໌ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຍ້ອນກັນເປັນສາ
ພິຈາລະນາ ແລະ ຕົກລົງບັນດາຂໍ້ຕົວຢ່າງໃໝ່ ໃນສະເຫມີຕ່າງໆ ຂອງຝ່າຣ໌ພວກຂ້າພະເຈົ້າ, ເພາະວ່າ ປະຕິບັດບັນດາຂໍ້
ຕົວຢ່າງນັ້ນຢ່າງຖືກຕ້ອງ ແລະ ຄົບຖ້ວນ ມັນຈະເຮັດໃຫ້ ມີການຢຸດເຊົາສົງຄາມ ໃນປະເທດເຮົາຢ່າງມີການຮັບປະກັນ
ແລະ ຢ່າງໝັ້ນຄົງ ຖາວອນ, ໃຫ້ທຸກບັນຫາການເມືອງທີ່ກ່ຽວກັບ ສົດພັນຖານແຫ່ງຊາດ ຂອງລາວເຮົາມີການ ຮັບປະ
ກັນດັ່ງດຽວກັນ.

ສິ່ງທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າບໍ່ເຫັນຄືນກໍ ພວກທ່ານ ແມ່ນການທີ່ພວກທ່ານບໍ່ຫັນສູນ ກຳລັງຂອງຕົນ ໃສ່ໃນການເຮັດ
ໃຫ້ ການເຈາະຈາ ຂອງພວກເຮົາ ຕຳເນີນໄປຢ່າງວ່ອງໄວ ຕາມຄວາມມຸ່ງນາດ ຢາຈະໝາ ຂອງປະຊາຊົນລາວທັງ
ຊາດ. ການທີ່ຄະນະຜູ້ແທນ ຂອງພວກທ່ານ ບໍ່ມາຮ່ວມກອງປະຊຸມ ຢ່າງຄົບຖ້ວນ, ເປັນຕົ້ນ ແມ່ນຫົວໜ້າ ແລະ ຮອງ,
ໄດ້ເຮັດໃຫ້ ການເປີກສາຫາລືກັນ ຖືກແກ້ດັ່ງຍົດຍາວ ແລະ ຕົກລົງກັນບໍ່ໄດ້, ມັນແມ່ນຕົ້ນເຫດອັນໜຶ່ງຕໍ່ຕົນອີກ ທີ່ເຮັດໃຫ້
ກອງປະຊຸມ ຂອງພວກເຮົາຊັກຊ້າ ນາດຖິງປະຈຸບັນນີ້.

ພວກເຮົາທີ່ເປັນຄົນລາວດ້ວຍກັນ ແລະ ທີ່ມີຄວາມຮັບຜິດຊອບ ຕໍ່ໂຊກຊາຕາຂອງຊາດ, ພວກເຮົາຄວນຮັບຮູ້
ບັນຫາໃຫ້ເຫັນການ ແລະ ຮັບກອບກູ້ເຮົາ ປະເທດຊາດ ອັນແສນຮັກ ຂອງພວກເຮົາ ອອກຈາກສົງຄາມຮຸກຮາມ ຂອງ
ອາເມລິກາ ທີ່ໄດ້ຍົດເຍືອມາເຖິງ 40 ກວ່າປີແລ້ວນັ້ນໃຫ້ທັນເວລາ.

ດ້ວຣເຫດນັ້ນ, ໃນເມື່ອສະພາບການໃໝ່ ຂອງໂລກ ທີ່ພວມອຳນວຣຄວາມສະດວກໃຫ້ພວກເຮົາແນວນັ້ນ
ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຮຽກຮອງໃຫ້ຝ່າຣ໌ພວກທ່ານ ຈິ່ງຈິງໃຈ ເປີກສາຫາລືກັນຢ່າງເຄັ່ງຄັມ, ດ້ວຣນຳໃຈ ຢາກສ້າງຄວາມ
ຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ ຢ່າງແທ້ຈິງ, ຫຼືກວ່ອນທຸກທຳທີ ແລະ ຄວາມເວົ້າທີ່ຈະເຜີນທະວີ ຄວາມລະແວງສົງໄສກັນ, ກໍ
ສ້າງສະພາບການແຫ່ງຄວາມຮັກແພງ ເຂົ້າໃຈເຊິ່ງກັນ ແລະ ກັນ ເຮັດໃຫ້ການເຈາະຈາ ຂອງພວກເຮົາ ກ້າວໜ້າໄປ
ເຖິງຜົນສຳເລັດ ຢ່າງວ່ອງໄວ ແລະ ມີການຮັບປະກັນ.

ຄວາມຮຽກຮອງຕ້ອງການ ຂອງບ້ານເມືອງ ແລະ ປະຊາຊົນເຮົາດ້ວຍກັນ ແມ່ນຢາກໃຫ້ ສົດພັນຖານແຫ່ງຊາດ
ຂອງຕົນເຊັ່ນ: ເອກະລາດ, ອຳນາດອະທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ຜົນແຜ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນ ມີການເຕົາລົບນັບຖື,

ໃຫ້ບັນຫາລາວ ໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂ ບັນພັນຖານ ຂອງສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ແລະ ສະພາບການຕົວຈິງປະຈຸບັນຂອງ
ລາວ, ໃຫ້ສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນ ມີການຮັບປະກັນ, ໃຫ້ການຮຸກຮອງຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດ
ອາເມລິກາ ແລະ ລູກມື ຢຸດເຊົາລົງ, ໃຫ້ການຮັບລາຊາຊົນ ລະຫວ່າງຄົນລາວຕ້ອງກັນ ໄດ້ຢຸດເຊົາຢ່າງຖາວອນ ແລະ
ໃຫ້ການຈັບກຸມຄຸນຂັ້ງ ໄດ້ວັດເຊົາ ເພື່ອໃຫ້ທຸກຄົນໄດ້ກັບຄືນໄປ ທຳມາຫາກິນຢູ່ໃນບ້ານຄືນຂອງຕົນ ຕາມປົກກະຕິ.

ການສ້າງຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວ ແຫ່ງຊາດຊຸດໃໝ່ ແລະ ການສ້າງຕັ້ງສະພາປະສົມການເມືອງ ທີ່
ຟ່າຮ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດໄດ້ສະເໜີໄປນັ້ນ ເປັນວິທີການອັນດຽວ ທີ່ຈະເຮັດໃຫ້ການສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ
ເປັນໄປຢ່າງຖາວອນ ແລະ ຖືກຕ້ອງກັບສິດປະໂຫຼດ ຂອງປະຊາຊົນລາວເຮົາທຸກຄົນ, ມັນຈະຮັບປະກັນໃຫ້ການຢຸດຍິງ
ເປັນອັນຖາວອນ ແລະ ເຮັດໃຫ້ຄົນລາວທຸກຄົນ ຫັນໜ້າເຂົ້າຫາກັນ, ຈິງໃຈຮັກແພງກັນ ແລະ ຈົ່ວຮຽງ ຮັບປະກັນ
ສິດປະໂຫຼດ ທັງຫມົດໃຫ້ແກ່ກັນ.

ດັ່ງນັ້ນ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຈຶ່ງຂໍເຊີນຊວນ ຟ່າຮພວກທ່ານຕົນອີກເທື່ອໜຶ່ງ ຈຶ່ງຈິງໃຈແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ໂດຍ
ສັນຕິພາບ, ພ້ອມກັນກັບພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເບີກສາຫາລື ບັນດາບັນຫາທີ່ກ່າວຂ້າງມາ ຢ່າງເອົາໃຈໃສ່ ແລະ ຮັບຮ້ອນ
ເພື່ອໃຫ້ ໄປເຖິງບ່ອນຕົກລົງກັນໄດ້ໄວ ແລະ ຄົບຖ້ວນ ຖືກຕ້ອງຕາມ ມະລາຊະປະສົງ ຂອງສັນເດັດ ພະເຈົ້າມະຫາຊີວິດ
ແລະ ຄວາມມຸ່ງມາດປາຖະໜາ ຂອງປະຊາຊົນລາວທັງໝົດ ທີ່ຫວັງຢາກເຫັນ ປະເທດຊາດມີ ສັນຕິພາບ, ເອກະ
ລາດ, ເປັນກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ; ບໍ່ດັ່ງນັ້ນ ການເຈລະຈາ ຂອງພວກເຮົາ
ແລະ ສົງຄາມຮຸກຮານອັນບໍ່ເຖືອນ ຢູ່ໃນປະເທດເຮົາ ກໍຈະຖືກແກ້ດັ່ງຍືດຍາດ ເຮັດໃຫ້ພົນລະເມືອງຊາດພວກເຮົາ ຖືກ
ຍາດເຈັບ ລົ້ມຕາຮ ແສສໜາຮຕໍ່ໄປອີກ ເຊິ່ງຍ່ອຍເຊິ່ງເພິ່ງປາຖະໜາ ຂອງປອງປະຊາຊົນເຮົາທັງຊາດ.